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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

АБО НАВОШТА НАМ СТОЛЬКІ ЧЫНОЎНІКАЎ? Даўно, сябры вясёлыя,
“Бывай!” – сказалі школе мы,
Ды кожны год нас кліча родны клас.
У садзе ліпкі з клёнамі 
Вітаюць нас паклонамі
І школьны вальс ізноў гучыць для нас.
Калісь мы падшыванцамі
З навюсенькімі ранцамі
Уваходзілі у школу, нібы ў храм.
І, што ўсе беларусы мы
З чубамі светла-русымі,
Упершыню паведамілі нам.
Пад гукаў вальса класіку
Згадаю аднакласнікаў
І першы у жыцці сваім дваяк.
Цябе, з фрызуркай слічнаю,
Фігуркай фантастычнаю,
Настаўніца любімая мая.
Не спыніш зімы з вёснамі,
Шкада, што мы дарослыя,
Ды помняцца нам школьныя дзянькі.
Натуры непакорныя,
Ляцім шляхамі зорнымі –
Любімыя твае выпускнікі.
Пяцёркам нашым грош цана,
Калі б забыўся хтосьці з нас
Бацькоўскай мовы меладычны спеў.
Далёкае, сардэчнае
Юнацтва наша вечнае,
Цябе вярнуць назад я б так хацеў!  

(Пераклад з расейскай Г.Станкевіча) 

Раённая “Зара” за № 62 ад трэ-
цяга жніўня на першай старон-
цы размясціла артыкул з каля-
ровым фотаздымкам. На ім мы 
бачым, як начальніца аддзела 
па справах моладзі райвыканка-
ма ўручае вадзіцелю-тысячніку 
вымпел. 

Тая ж “Зара” за № 63 на той жа 
старонцы размяшчае яшчэ адзін 
падобны артыкул з фотаздым-
кам. На ім ўжо два чыноўнікі – 
начальнік упраўлення райсель-
гасхарчу і старшыня райкама 
прафсаюзаў займаюцца той жа 
справай. 

У нумары 64-м да начальніка 
райсельгасхарчу, як бачна з но-
вага фотаздымку, далучылася 
намеснік дырэктара гаспадаркі 
па ідэалагічнай працы. 

І нарэшце ў чарговым 65-м 
нумары на тытульнай старон-
цы мы бачым новы твар. На 

поле з ганаровай місіяй, каб 
павіншаваць з працоўнымі 
перамогамі, з’явіўся начальнік 
рангам вышэй. Гэта ўжо намеснік 
старшыні Віцебскага абласно-
га выканаўчага камітэта. А каб 
паказаць дарогу на поле, побач 
з ім на фотаздымку – намеснік 
старшыні мясцовага райвыкан-
каму. 

Можна асабліва не 
памыліўшыся зрабіць лагічную 
выснову, што падобныя штод-
зённыя рэйды адбываюцца не 
толькі ў нашым раёне. Каб уз-
няць дух тых, хто з-за працы не 
бачыць белага свету, у калга-
сы бясконцым патокам едуць 
і едуць чыноўнікі ўсіх рангаў і 
масцей. 

Звычайна яны едуць, каб 
узнагародзіць простага 
чалавека-працаўніка. Але ж 
тая ўзнагарода рэдка перавы-

шае 100–200 000 рублёў. Ды й 
заслугоўваюць яе адзінкі, бо 
пераможцаў многа не бывае. Як 
жа глядзяць чыноўнікі ў вочы 
астатнім працаўнікам, не пера-
можцам? Маўляў, старайцеся, 
прыедзем і да вас? А пакуль што 
распавядаюць пра “продоволь-
ственную безопастность стра-
ны” і пра “мощную процветаю-
щую Беларусь”.

Нашы калгаснікі выдатна разу-
меюць, што той, хто прыязджае, 
проста такім чынам адпрацоўвае 
свой немалы аклад. І той аклад 
ён атрымоўвае не за працу, а за 
сваё чыноўніцкае становішча. 
Уся праца такога чыноўніка за-
ключаецца ў напісанні чарго-
вай паперы і ў выездзе да вы-
шэйстаячага начальства ці ў 
народ. Між тым, непасрэдны 
выканаўца работ, які суткамі не 
вылазіць з-за штурвалу камбай-

на або трактара, зарабляе не 
нашмат больш, а часцей за ўсё 
менш за чыноўніка. Бо яму трэба 
напрацаваць і на сябе, і на яго. 
Вось і атрымоўваецца, што ме-
сячны заробак у сем ці дзевяць 
мільёнаў яму трэба раздзяліць 
не напалам, а, прыкладна, так: 
тры ці чатыры мільёны– сабе, 
чатыры ці пяць– яму. 

Між тым у раённых, аблас-
ных і рэспубліканскіх органах 
улады працуе шмат чыноўнікаў, 
якія яўна не прыносяць 
аніякай карысці народу. Яны 
толькі дублююць функцыі і 
атрымоўваюць аклады. 

Г.Станкевіч.
P.S. Калі б да мяне ў хлеў на 

дойку ці кармленне быкоў 
хтосьці прыехаў павіншаваць з 
маімі працоўнымі дасягненнямі, 
я б, пэўна, пачаставаў яго 
вілачнікам. 

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым.	
Калі	не	жадаеце	атрымліваць,	то	
патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінкі»		
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	выдання.	Дзеля	размяш-
чэння	 абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	 то	
даем	эфектыўныя	парады	па	аба-
роне	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас	
газеты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.																	
					Словам,	сувенірам.

АБ’ЯВА

ГАНАРОВЫЯ МІСІІ, ВОСЕНЬСКІ 
ВАЛЬС

МЕРКАВАННЕ РЭДАКТАРА

ПРА ГАНДАЛЬ

У сувязі з праблемай размяшчэн-
ня газеты “Крывінка” на партале http://
haradok.belarda.org/  наша газета стала 
будзе размяшчацца на партале http://
kamunikat.org/ , дзе зацікаўленыя 
грамадзяне могуць яе спампаваць 
са старонкі: http://kamunikat.org/
kryvinka.html , што у каталагу “Пэрыё-
дыка” для далейшага выкарыстання. 

ТРЭБА МЕЦЬ 
ГОНАР!

Тыя, хто гандлюе малаком ды тварагамі, 
даўно прызвычаіліся да сталоў па вуліцы 
Кастрычніцкай. Здаецца, што такі стан 
рэчаў быў заўсёды, настолькі да тых сталоў 
прывыклі. Але ж яны з’явіліся адносна 
нядаўна, у красавіку 2010-га напярэдадні 
выбараў. З таго часу мінула больш двух 
гадоў, а праца па дабраўпарадкаванню 
калгаснага рынку на гэтым чамусьці 
спынілася. 

Між тым, калі бываеш за межамі раёна, 
упэўніваешся, што такі падыход да выра-
шэння гандлёвага пытання не паўсюль. 
Нават не ў гарадах, а блізу дарог, пры-
кладам у Лепелі ці блізу Плешчаніц, ба-
чыш недарагія пабудовы для гандлю. 
Яны маюць і дах, і прылавак, і лаўкі, каб 
чалавеку прысесці. Нашы ж радзецелі 
за народ, што наведваюць шматлікія 
семінары, ніяк не пераймуць перадавы 
досвед. Вось гіганцкія шматмільярдныя 
комплексы яны будуюць. Сотні мільёнаў 
на сады, што ўслед зарастаюць травой, 
выдаткоўваюць. А знайсці мізэрныя гро-
шы сапраўды для народа ў іх аніяк не 
атрымоўваецца. Для гэтага трэба абавяз-
кова напісаць кудысьці ў кнігу скаргаў або 
накіраваць ліст да старшыні райвыканка-
ма, і пры гэтым цалкам магчыма атрымаць 
чарговую адпіску. 

Між тым кожная ўлада палічыла б за го-
нар, калі яна змагла б упрыгожыць твар 
горада. Пабудаваць штосьці карыснае, ад-
метнае і непаўторнае. У нас жа сотні люд-
зей штонядзелю па-ранейшаму расклада-
юць на зямлі свой немудрагелісты тавар.
Чыноўнікі, якія гадамі не хочуць зважаць 
на такі гандаль, сваімі паводзінамі про-
ста плююць у твар народу. Яны ведаюць, 
што беларус прызвычаіўся да іхніх такіх 
паводзін і на барыкады не пойдзе. Але ж 
трэба мець і гонар!

М.Васільеў. 

Участковыя выбарчыя кмісіі, якія 
ўтвораны ў Бешанковіцкім раёне 
для выбараў у Палату прадстаўнікоў 
5-га склікання 08.08.2012, ненашмат 
адрозніваюцца ад сваіх папярэднікаў, 
сфарміраваных чытыры гады таму 
12.08.2008. Абсалютная бальшыня спісаў 
нібыта спісвалася з сваіх папярэдніц 
ледзьве не пад капірку. Напрыклад, на 
Бачэйкаўскім выбарчым участку №18 у 
новую камісію з 15-ці чалавек увайшлі 10 
чалавек з камісіі 2008-га года. На Ўльскім 
выбарчым участку №21 і Вярхоўскім №14 у 
новых камісіях з 13-ці чалавек па 9 старых 
сяброў. На Драздоўскім выбарчым участку 
№17 – з 12-ці сяброў 8 членаў камісіі, што 
лічылі галасы на выбарах у Палату 2008 
года. 

Складваецца ўражанне, што кожнай 
камісіі давялі лічбу, наколькі ёй можна 
абнавіць свой склад, а колькі пакінуць 
старых членаў, якія ўжо засведчылі сваю 
лаяльнасць ўладзе. Але ж справа не ў 
абнаўленні камісіі і не ў колькасным склад-
зе. Пры існай сістэме падліку галасоў 
галоўнае, каб старшыня камісіі і сакра-
тар былі “свае”. А таму старшынёй камісіі 
найчасцей з’яўляецца старшыня калгаса 
або райвыканкамаўскі чыноўнік. Гэта за-
бяспечвае стабільнасць сітуацыі. Нават 
калі за “няправільнага” кандыдата пада-
дуць больш галасоў, чым за праўладнага, 
лічбы ў акруговую камісію пойдуць 
правільныя. Аднойчы ў парыве шчырасці 
адзін са старшыняў камісіі папярэдніх 
гадоў распавёў мне, як на яго населі, калі 
ён адмаўляўся падаваць тыя “правільныя” 
лічбы. Урэшце яму прыйшлося здацца, а на 
арговых выбарах адмовіцца ад ўдзелу ў па-
добным тэатры.

Шараговыя сябры камісій, як правіла, 
прымаюць у выбарах чыста тэхнічны 
ўдзел. Пасядзяць, паглядзяць, палічаць 
свой стосік бюлетэняў, падпішуць патрэб-
ныя лічбы. А яшчэ атрымаюць зарплату за 
працу і захаваюць сваю пасаду на асноўнай 
працы да наступных выбараў.  

Калі ў гэты адладжаны механізм тра-
пляюць “чужыя”, неабкатаныя, нязручныя, 
тыя, хто хоча пераменаў, уся стройная на 
першы погляд сістэма пачынае разваль-
вацца. Бо новенькія задаюць нязручныя 
пытанні, паўсюль лезуць, падключаюць 
грамадскасць. Таму акрамя чыноўнікаў у 
камісіі ўключаюць толькі прадстаўнікоў 
праўладных грамадскіх арганізацый тыпу 
БРСМ ці “Белая Русь” і людзей без цвёрда 
вызначанай грамадзянскай пазіцыі, якія не 
сунуць свой нос куды не трэба.

А вылучаюцца падобныя сябры так. Яны 
самі нікога не просяць і нікуды не тэлефа-
нуюць. За іх падумаюць, іх знойдуць, ім па-
тэлефануюць з раёна і прапануюць, каб яны 
дапамаглі на выбарах. А вось актыўнасць з 
боку самаго чалавека ўспрымаецца крайне 
негатыўна, бо адразу ўзнікае падазрэнне ў 
такім тваім ірвенні. А раптам цябе “купіла 
апазіцыя” і ты ўсіх здасі?      

Г.Станкевіч.

Склад участковых 
камісій
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На перыяд жніва раённы выканаўчы камітэт 
Бешанковіцкага раёна прыняў распараджэнне аб 
арганізацыі дзяжурстваў мабільных групаў у нач-
ны час. Асноўная задача, якая пастаўлена перад 
імі – забяспечыць захаванне сельгаспрадукцыі і 
папярэдзіць крадзеж. 

Адной міліцыі для арганізацыі дзяжурстваў пада-
лося мала, а таму мабільныя групы маюць у сваім 
складзе і адказных работнікаў РВК. 

Сапраўды, калі стораж ведае, што да яго ноччу 
прыедзе праверка, яму прыходзіцца не спаць і не 
піць гарэлку. Але што будзе рабіць стораж, калі пра-
верка ўжо з’ехала? Будзе чакаць наступную правер-
ку, ці прадасць мяшок зерня і забурыцца спаць? 

Пра тое, што жніво – гэта залаты час для крадзяжу, 
сведчаць кошты на зерне. Калі табе прапаноўваюць 
мяшок зерня за палову кошту, тое якраз і абазначае, 
што жніво ўжо пачалося. Так і робяць тыя, хто п’е 
штодзень. А такіх у нашых калгасах большая палова. 
А таму, думаецца мне, цячэ зерне ракой, як і раней, 
зусім не ў “закрамы радзімы”, а міма іх. 

Зерне з калгаса нясуць ці вязуць. Нясе той, хто 
працуе на зернетаку. У кішэнях ці ў торбачцы. Мае 
выхаванцы-васьмікласнікі, што працавалі на зер-
нетаку, распавядалі мне пра тое, як пра звычай-
ную справу. Таму ж, хто працуе на машыне, зерне 
“прыліпае” да бартоў. Ён толькі мусіць дома абмесці 
кузаў аўтамабіля – і пара мяхоў ёсць. 

Ці можна спыніць крадзеж збожжа? На маё глы-
бокае перакананне, тое зробіць толькі ўласнік. Бо ў 
сябе красці вельмі нявыгадна і зусім не мае аніякага 
сэнсу. А так як на даляглядзе ўласніка не бачна, 
крадзеж калгаснай маёмасці будзе працягвацца. Не 
дарэмна ж народная мудрасць сведчыць: “Хто ў кал-
гасе не злодзей, той дома не гаспадар”.

У.Ліпскі.

8-га чэрвеня 2012-га года 
калектыў настаўнікаў ДУА 
“Пяцігарская СШ”з’вярнуўся 
ў Бешанковіцкі райвыкан-
кам з просьбай пакінуць 
на пару гадоў Пяцігарскую 
школу ў якасці сярэдняй. 
Мы аргументавалі тым, што 
9-ы і 10-ы класы нашай шко-
лы скончылі адпаведна во-
сем і чатыры вучні. Бальшы-
ня з іх збіралася працягваць 
вучыцца тут і далей. Коль-
касць вучняў у наступныя 
два гады складала б у школе 
каля 30-ці.

22-га чэрвеня настаўнікі 
атрымалі адказ, дзе га-
ворыцца наступнае: 
“Прааналізаваўшы кантын-
гент навучэнцаў, які штогод 
змяншаецца і ў 2012-2013-м 
навучальным годзе будзе 
складаць 26 навучэнцаў, 
пры тым, што ў першым і 
другім класах не будзе на-
вучацца ніводнага вучня, у 
трэцім класе – толькі адзін, у 
чацвёртым – шостым класах 
па два вучні, улічваючы той 
факт, што для навучэнцаў 
10-га і 11-га класаў будзе 
арганізаваны падвоз у шко-
лу №1 г.п.Бешанковічы, ДУА 

“Пяцігарская СШ” з перша-
га верасня стане базавай. 
Аддзелам кадраў аддзела 
адукацыі вырашана пытан-
не з педагагічнай нагрузкай 
настаўнікаў школы”. 

Заўважце, што галоўная 
аргументацыя тых, хто рэ-
фармуе школу – гэта ад-
сутнасць вучняў у малод-
шых класах. Для таго, каб 
выправіць сітуацыю … за-
чыняюцца два старэйшых 
класы, дзе маглі б працяг-
ваць вучобу каля дзесяці 
школьнікаў. А сітуацыю 
можна было выправіць і па-
другому.

Пяцігарская школа 
знаходзіцца на тэрыторыі 
аграгарадка “Дразды”. А 
яшчэ на тэрыторыі таго ж 
аграгарадка, у саміх Драз-
дах, ляжыць Асінаўская 
пачатковая школка, дзе 
сёлета ў першым-чацвёр-
тым класах вучыцца 13 
дзетак. Таксама нягуста, 
але ж лічыцца, што для па-
чатковай школы дастат-
кова. Таму рэформа гэтай 
школы і трох педагогаў, 
што там працуюць, не 
кранулася. Чыноўнікі 

вырашылі расправіцца 
менавіта з Пяцігарскай 
школай. Чаму расправіцца? 
Ды таму, што ў абсалют-
най бальшыні сельскіх 
сярэдніх школаў у раёне 
таксама вучыцца не больш 
трыццаці вучняў. І вучыц-
ца таму, што на тэрыторыі 
іхніх аграгарадкоў няма 
асобных пачатковых шко-
лак. Нашмат больш логікі 
ў дзеяннях рэфарматараў 
назіралася б тады, калі б па-
чатковую Асінаўскую школ-
ку далучылі да Пяцігарскай. 
Хаця б таму, што ў апош-
няй ёсць тыпавая спарто-
вая зала, так неабходная 
для дзіцячых заняткаў 
фізкультурай. У Пяцігарскай 
школе колькасць вучняў 
узрасла б да 40, і ў 
найбліжэйшы час ніякой 
размовы пра закрыццё яе 
не ўзнікала б.

Зараз жа, як гэта 
вынікае з дзеянняў 
чыноўнікаў, Пяцігарская 
СШ пераводзіцца ў лік ба-
завых школаў, каб налета 
знікнуць наогул. Ніхто пра 
тое настаўнікам наўпрост у 
вочы не казаў, але ж у “Зары” 

ад 21-га жніўня чорным па 
беламу стаіць: “У новым ста-
тусе сустрэне навучальны 
год школа ў Пяцігарску. Яна 
з сярэдняй пераўтворана ў 
базавую і будзе працаваць 
апошні год”.

А цяпер падкажыце 
настаўнікам Пяцігарскай 
школы, з якім настроем ім 
працаваць гэты апошні год? 
Абсалютная бальшыня з іх 
адпрацавала тут больш за 
20 гадоў! І праз тры-пяць 
гадоў педагогі маглі б пайсці 
на льготную пенсію. Іх, не-
сумненна, працаўладкуюць 
налета ў іншых навучаль-
ных установах раёна. Але 
ж  у вёсцы Пяцігарск знікне 
ачаг культуры, а сам буды-
нак школы пераўтворыцца 
ў чарговыя разваліны.

Вось у такую невясё-
лую будучыню прыйшлі 
мы на закаце 18-гадовай 
эпохі лукашэнкаўскага 
кіравання з ягонай 
безальтэрнатыўнасцю. 

Сёлета па ўсёй Беларусі 
будзе зачынена 128 у сва-
ёй пераважнай большасці 
беларускамоўных школак.

Г.Станкевіч. 

Крадзеж 
спыніць толькі 
ўласнік

Супрацоўнікамі ДАІ 
ў нашым раёне рас-
пачата акцыя супраць 
веласіпедыстаў. Сутнасць 
яе заключаецца ў тым, што 
раварыстаў спыняюць, а 
ровары правяраюць на 
наяўнасць люстэрка за-
дняга выгляду, гукавага 
сігналу (званка) і бакавых 
катафотаў. А раварыстаў 
правяраюць на наяўнасць 
спецыяльнай камізэлькі, 
якая мусіць адбіваць 
святло. Пры адсутнасці 
чагосьці з пералічанага 
ўладальнікам двухколавіка 
аб’яўляецца пра парушэн-
не артыкула 200 правіл да-
рожнага руху, і іх папярэд-
жваюць, што наступны раз 
ім будзе штраф. 

Аднойчы на такую па-
куль што прафілактычную 
гутарку трапіла і я. 

Тлумачацца гэтыя 
патугі даішнікаў ростам 
колькасці ДТЗ (дарожна-
транспартных здарэнняў) 
з удзелам раварыстаў. 
Маўляў, яны вінаваты самі 
ва ўсіх ДТЗ. Мяркуюць, што 
варта толькі раварыстаў 
абазначыць, і ДТЗ пойдуць 
на спад. 

З гэтай тэорыяй мож-
на пагадзіцца толькі част-
кова. А, менавіта, калі 
веласіпедыст рухаецца без 
камізэлькі ці катафотаў у 
цемны час сутак. Удзень 
усё пералічанае, улучаючы 
люстэрка задняга выгляду, 
паможа яму пазбегнуць 

ДТЗ, як зайцу стопсігнал. А 
вось што сапраўды дапамо-
жа знізіць колькасць ДТЗ, 
гэта рамонт нашых дарог і 
выдзяленне спецыяльных 
зонаў для руху на роварах. 
Гэта я магу заявіць адказ-
на як раварыстка з больш 
чым 40-гадовым стажам. 
Праўда, рабіць тое трэ-
ба самім ДАІшнікам раз-
ам з іншымі чыноўнікамі. 
А тое ім не вельмі да-
спадобы, бо ўсе выдат-
на ведаюць, як ставіцца 
бальшыня чыноўнікаў 
да працы. Яўна прас-
цей аб’явіць ратаванне 
веласіпедыстаў сродкамі 
саміх уладальнікаў 
двухколавікаў. Маўляў, 
шукайце люстэркі задняга 

выгляду, якіх нідзе няма 
ў продажы і якія не пра-
дугледжаны заводам, што 
вырабляе ровары. Нават 
у Нямеччыне да гэтага не 
дадумаліся. Іхнія ровары 
абсталяваны дынама-ма-
шынай, якая выпрацоўвае 
электрычны ток. Таму яны 
маюць спераду і ззаду 
святло: спераду белае, а 
ззаду чырвонае. Усе іхнія 
дарогі і ходнікі маюць ад-
мыслова абсталяваныя 
веладарожкі. 

Нашым раварыстам па-
гражаюць штрафамі, а таму 
можа пачацца іхні масавы 
пераход на іншы від транс-
парту. Але які?

Л.Паўлава. 

ШЛЯХ У НІКУДЫ

або	чаму	баль	у	нас	правяць	чыноўнікі

НАШЫ БУДНІРЭФОРМА ШКОЛЫ

ЗА БЯСПЕКУ ДАРОЖНАГА РУХУ

ЛЮДЗІ, КРАІНЫ, ВАНДРОЎКІ

ЗНАЙШЛІ КАЗЛОЎ АДПУШЧЭННЯ

ВЫХАВАННЕ Ў ШВЕЦЫІ
	(працяг)

Вельмі ўразіла мяне тое, якая ўвага 
надаецца ў Швецыі яе маленькім жыха-
рам. Тут існуюць спецыяльныя дзіцячыя 
садкі, прычым бясплатныя, якія называ-
юцца “Садкі адкрытага тыпу”. Сэнс гэтых 
устаноў у тым, каб падрыхтаваць самое 
немаўляці да наведвання дзіцячай уста-
новы. Садкі гэтыя працуюць няпоўны 
дзень, па адмысловаму раскладу, але 
бацькі могуць выбраць найспрыяльней-
шы для іх час, напрыклад, 2-3 гадзіны 
ў дзень, і са сваім дзіцяці бавіць тут 
вольны час і рыхтаваць яго да далей-
шага жыцця. У памяшканні з лялькамі, 
кніжкамі, педагогамі і бацькамі дзеці 
паступова знаёмяцца з новымі для сябе 
ўмовамі ў новым асяродку. Прысутнасць 
бацькоў у садках такога тыпу абавяз-
ковая. Бацькам прапаноўваецца кава, 
з дзецьмі займаецца педагог. Акрамя  
таго, вы  можаце выбіраць не толькі 
спрыяльны для вас час, калі вам са сваім 
дзіцяці наведваць гэты садок, але і коль-
касць разоў на тыдзень. Бо адны бацькі 
працуюць чатыры дні на тыдзень, а 
іншыя – толькі  адзін. Дарэчы, праца пе-

дагога-выхавацеля ў Швецыі аплочваец-
ца вельмі  добра.

І наогул, увесь быт сацыяльных 
зносін прадуманы так, каб знаходзіцца 
з дзецьмі было паўсюль зручна. Укафэ, 
крамах, музеях і т.п. можна ўзяць спецы-
яльныя высокія фатэлікі, каб сесці на іх і 
пакарміць дзіцё. 

Цікава арганізаваны адпачынак жан-
чын па нагляду за дзіцяці пасля яго на-
раджэння. Увесь час, адведзены на гэта, 
займае 480  дзён, і сама маці можа ім 
распараджацца, як хоча. Можаш наогул 
прымеркаваць гэтыя дні да 8-гадовага 
ўзросту дзіцяці. Калі маці не атрымлівала 
заробак, то яна будзе атрымліваць 
сродкі ў памеры 180 кронаў у дзень(на  
нашыя  грошы гэта  складае 180 000). А 
калі яна працавала, то будзе мець 80 % 
ад сваёй зарплаты цягам года. На другім 
годзе гэтыя выплаты памяншаюцца да 
73 %. 

А яшчэ ёсць абавязковая дапамо-
га (дзіцячыя  грошы) ў памеры 1000 
кронаў у месяц, да таго часу, пакуль 
дзіцяці не споўніцца 16 гадоў. Акрамя 
гэтых сродкаў ёсць і так званыя дадат-

ковыя бонусы, то бок тэрмін у 480 дзён 
прадугледжвае 60 дзён маміных і 60 
дзён  татавых, і калі колькасць гэтых 
дзён размяркоўваецца роўназначна, то 
бацькі атрымоўваюць дадатковы бонус 
у памеры 4000 крон! (Для параўнання – 
100 эўра = 924 кроны, а  ў  нас 100 эўра = 
1 000 000 руб.) 

Калі маці знаходзіцца ў адпачынку 
па нагляду за другім  дзіцяці, то пер-
шае дзіцё не мае правоў знаходзіцца ў 
дзіцячым садку цэлы дзень. Яму дазва-
ляецца прысутнасць там толькі 15 гадзін 
на тыдзень. Таксама 15 гадзін на тыдзень 
належыць быць у садку дзіцяці, калі 
адзін з яго бацькоў беспрацоўны. Зразу-
мела, што ён можа сам займацца выха-
ваннем свайго дзіця.

Дзіцячы сад каштуе 100 эўра ў ме-
сяц. Усё выхаванне ў садках і школах 
падпарадкоўваецца галоўнаму – не  
нашкодзіць эмацыйнаму і псіхічнаму  
стану дзіцяці.

Яшчэ мне распавядалі, што дзіцячае 
харчаванне ў Швецыі каштуе танней, 
чым у Беларусі прыкладна ў 1,5 разы.

Н.Бондар.

Хто ўлетку 
балюе, той 
узімку галадае

Вяртаючыся з працы16-га жніўня, я заўважыў на па-
летку блізу Старых Ранчыц нейкую мітусню.Камбайны 
па палетку не рухаліся, затое каля дарогі блізу палет-
ка назіраласяажыўленне. Міліцыянт, які мяне запыніў, 
патлумачыў, што на гэтым полі сённясвяткуецца 1 000 
000–ая тона збожжа, якая намалочана на Віцебшчыне.
На якім палетку і ў якім раёне сапраўды намалочана 
тая тона збожжа, сказацьцяжка, амаль немагчыма. Ды 
й ці намалочана ўвогуле. Бо, як мы ўсе цудоўнаведаем, 
улік збажыны ў нашых калгасах вядзецца ў бункернай 
вазе. А тоесведчыць, што пасля перапрацоўкі ад яе 
трэба адняць добрую чацьвярціну. 

На прапановуміліцыянта пад’ехаць і паглядзець 
на той тэатар, я адказаў адмоўем. А потымзадаў 
міліцыянту пытанне. Маўляў, ці варта займацца тым 
святкаваннем, калі наполі ў раёне стаіць яшчэ добрая 
трэць збажыны. А на прысядзібных надзелахнаогул і 
сабака не валяўся. Чалавек у форме крыху падумаў і 
са мной пагадзіўся.

Крычаць на кожнымкроку пра неабходнасць 
эканоміць кожную рабочую хвіліну, а самім 
займаццасумнеўнымі балюшкамі – здаецца, гэта звы-
чайны стыль работы нашага чынавенства. 

Праз два дні18-га жніўня ў райвыканкаме я задаў 
старшыні РВК Л.К. Пянькоўскаму пытанненаконт аб-
малоту агародаў. Ён адказаў, што да першага верас-
ня ўсе прысядзібныянадзелы будуць абмалочаныя, 
максімум да 5-га верасня. І што, нібыта, увесьнаступ-
ны тыдзень будзе добрае надвор’е.

Але ўвесьнаступны тыдзень аддажджыла, і на тым 
“палітаддзельскім” палетку, дзе 16-гажніўня праходзіў 
тэатар з 1 000 000-й тонай, камбайны з’явілісятолькі 
23-га. Думаецца, што гэты тыдзень ураджаю не 
прыбавіў.

А сялянскіянадзелы пачалі малаціць толькі 29-га 
жніўня. 

Г.Станкевіч.
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ВА ЎМОВАХ КАНСАЛІДАВАНАГА АЎТАРЫТАРЫЗМУ НЕ ДАВОДЗІЛАСЯ СПАДЗЯВАЦЦА, ШТО АЛЯКСАНДР МІЛІНКЕВІЧ ЯК АДЗІН З ЛІДАРАЎ БЕЛАРУСКАЙ 
АПАЗІЦЫІ ТРАПІЦЬ У ПАРЛАМЕНТ. ТАК КАРЭСПАНДЭНТУ ТЭЛЕГРАФА ПРАКАМЕНТАВАЎ НЕРЭГІСТРАЦЫЮ ЭКС-КАНДЫДАТА Ў ПРЭЗІДЭНТЫ БЕЛАРУСКІ 
ПАЛІТОЛАГ АЛЕСЬ ШАМЯКІН. «У БЕЛАРУСІ ПАРЛАМЕНТ НЕ З‘ЯЎЛЯЕЦЦА МЕСЦАМ, ДЗЕ АДБЫВАЕЦЦА ПАЛІТЫЧНАЯ БАРАЦЬБА», - АДЗНАЧЫЎ ЁН.

РАСІЯ Ў СГА: КРЫЖ НА БЕЛАРУСКАЙ 
ЭКАНАМІЧНАЙ МАДЭЛІ

Што азначае ўступленне 
Расіі для Беларусі?

Пасля таго як Беларусь 
падпісала і ратыфікавала Дагавор 
аб функцыянаванні Мытнага са-
юза ў рамках шматбаковай ганд-
лёвай сістэмы, ўступленне Расіі 
ў СГА набыло для беларускай 
эканомікі асаблівае значэнне.

Паводле дамовы, стаўкі 
Адзінага мытнага тарыфу Мыт-
нага саюза не павінны пе-
равышаць імпартныя мыт-
ныя тарыфы, пра якія Расія 
дамовілася з іншымі членамі 
СГА. Гэта значыць дамоўленасці 
Расеі з СГА па ўзроўні абароны 
ўнутранага рынку аўтаматычна 
становяцца абавязковымі для 
Беларусі. Да таго ж гэты дага-
вор прадугледжвае прыярытэт 
абавязацельстваў у рамках СГА 
перад абавязальніцтвамі ў рам-
ках Мытнага саюза.

Такім чынам, Беларусь 
становіцца свайго роду «членам 
СГА напалову». Беларускі рынак 
павінен адкрыцца для імпарту 
з іншых краін СГА па мытных та-
рыфах Расіі. Аднак беларускі экс-
парт не атрымлівае аналагічных 
з расійскім льгот на рынках СГА. 
Больш за тое, не будучы чле-
нам арганізацыі, Беларусь не 
мае доступу да існуючых ў СГА 
механізмаў дазволу гандлёвых 
спрэчак.

Нялёгкія перспектывы

Сяброўства Расеі ў СГА азна-
чае, што беларускія прадпрыем-
ствы сутыкнуцца з нарастаючым 
канкурэнцыяй і, як следства, 
дадатковымі цяжкасцямі для збы-
ту прадукцыі.

Па дадзеных беларускага МЗС, 
па больш чым тысячы таварных 
пазіцый тарыфныя абавязацель-
ствы Расіі перад СГА павінны быць 
зніжаны на 7-15% у параўнанні са 
стаўкамі Адзінага мытнага тары-
фу Мытнага саюза. З іх 50 пазіцый 
з‘яўляюцца адчувальнымі для 

Беларусі. Яшчэ па прыкладна 
паўтары тысячам пазіцый но-
выя тарыфныя абавязацельствы 
ніжэй старых тарыфаў на 4-6,5%. 
Для Беларусі адчувальнымі тут 
з‘яўляюцца больш за 160 пазіцый.

Пры гэтым змена тарыфных 
ставак адбудзецца не ў адзін мо-
мант. Згодна з дасягнутымі Расеяй 
дамоўленасцяў, прадугледжваец-
ца пераходны перыяд, на праця-
гу якога стаўкі павінны дасягнуць 
ўзгодненага ўзроўню. Для розных 
груп тавараў гэты перыяд розны: 
ад двух да сямі гадоў.

Таму і беларускія вытворцы 
будуць сутыкацца з канкурэн-
цыяй, якая расце паэтапна. Па-
водле вынікаў сумеснага дасле-
давання Нямецкай эканамічнай 
групы ў Беларусі і Даследча-
га цэнтра ІПМ, першым «пад 
раздачу» трапіць грузавое 
аўтамабілебудаванне. Бліжэй да 
заканчэння пераходнага перы-
яду істотны рост канкурэнцыі 
адчуюць вытворцы седлавых 
цягачоў, грузавікоў, тэлевізараў, 
халадзільнікаў, фармацэўтычнай 
прадукцыі, а таксама вырабаў 
для транспарціроўкі або ўпакоўкі 
тавараў з пластмас.

Да нялёгкім перспектывах 
беларускай эканомікі можна да-
даць і яшчэ адзін фактар. Пасля 
далучэння да СГА Расія тэарэтыч-
на становіцца больш цікавай для 
замежных інвестараў.

Калі не ўмяшаюцца іншыя 
абставіны, то можна чакаць 
актывізацыі інвестыцыйных 
укладанняў у прадпрыемствы 
расійскай юрысдыкцыі. Гэта 
будзе спрыяць мадэрнізацыі 
эканомікі Расіі, у выніку чаго 
Немадэрнізаваныя беларускім 
прадпрыемствам будзе яшчэ 
больш складана канкураваць у 
рамках Адзінай эканамічнай пра-
сторы.

У сваю чаргу, Расія не здольная 
стаць лакаматывам мадэрнізацыі 
для Беларусі. Такую ролю магла 
б адыграць Еўропа, але адносіны 
з ЕС у Мінска горш няма куды, і ў 
раптоўна іх не паправіш.

Канец беларускай 
эканамічнай мадэлі?

Па-за залежнасці ад таго, якія 
таварныя групы і ў якой ступені 
сутыкнуцца з якая расце канку-
рэнцыяй, глабальнае значэнне 
ўступлення Расеі ў СГА заключа-
ецца ў тым, што яно фактычна 
ставіць крыж на адыёзнай бела-
рускай эканамічнай мадэлі.

Галоўнымі рысамі гэтай 
мадэлі з‘яўляюцца рознага 
роду датацыі і ільготы, пера-
крыжаванае субсідаванне, вы-
барачнае крэдытаванне пад 
дзяржаўныя гарантыі, а такса-
ма паўсюдна распаўсюджаная 
адміністрацыйнае размерка-
ванне і пераразмеркаванне 
рэсурсаў. Усе гэтыя эканамічныя 
звычкі цалкам супярэчаць прын-
цыпам СГА, а ў сённяшніх умовах 
- і дэкларуемым нормам Адзінай 
эканамічнай прасторы.

Таму, калі Беларусь будзе вы-
конваць узятыя на сябе абавя-
зацельствы, то ад асноў белару-
скай эканамічнай мадэлі, якой 
да гэтага часу па звычцы гана-
рыцца Аляксандр Лукашэнка, 
прыйдзецца адмовіцца. Аднак 
ёсць падставы сумнявацца, што 
беларускія ўлады збіраюцца вы-
конваць свае абавязацельствы.

Яўген Прэйгерман.

Чытаць цалкам: http://naviny.
by/rubrics/economic/2012/08/28/
ic_articles_113_178990.

ТАКІМ ЧЫНАМ, 22 ЖНІЎНЯ СКОНЧЫЛАСЯ 17-ГАДОВАЯ ЭПАПЕЯ З УСТУПЛЕННЕМ РАСІІ Ў СУСВЕТНУЮ ГАНДЛЁ-
ВУЮ АРГАНІЗАЦЫЮ. УЛІЧВАЮЧЫ НАЯЎНЫЯ Ў БЕЛАРУСІ ІНТЭГРАЦЫЙНЫЯ АБАВЯЗКІ Ў РАМКАХ МЫТНАГА САЮЗА 
З КАЗАХСТАНАМ І РАСІЯЙ, МОЖНА СЦВЯРДЖАЦЬ, ШТО ЎСТУПЛЕННЕ АПОШНЯЙ У СГА МАЕ ІСТОТНАЕ ЗНАЧЭН-
НЕ ДЛЯ БЕЛАРУСКАЙ ЭКАНОМІКІ. НОРМЫ І ПРАВІЛЫ СГА БУДУЦЬ ЗМУШАЦЬ КІРАЎНІЦТВА БЕЛАРУСІ РЭФАРМА-
ВАЦЬ ІСНУЮЧУЮ ЭКАНАМІЧНУЮ МАДЭЛЬ. АДНАК ЦІ ЗБІРАЮЦЦА БЕЛАРУСКІЯ ЎЛАДЫ ПРЫТРЫМЛІВАЦЦА ГЭ-
ТЫМ НОРМАМ І ПРАВІЛАМ?

ПАЛАТАЧНАЯ КАМПАНІЯ

Декорации для 
наблюдателей 

События вокруг выборов в 
белорусский парламент напо-
минают спектакль с заранее 
известным финалом - в итоге 
опять победят кандидаты от 
власти. Судя по развитию ситу-
ации, Минск не собирается ме-
нять политическую систему, а 
формальные признаки либера-
лизации использует в качестве 
декораций по примеру выбо-
ров президента в 2010 году.

Признаков таких немного. В 
Беларусь приглашена миссия 
ОБСЕ - 36 человек для долго-
срочного наблюдения и 270 
краткосрочных наблюдателей. 
Пользуясь изменениями в за-
конодательстве, политические 
партии на этих выборах про-
являют большую активность, 
чем прежде: 206 из 363 заре-
гистрированных кандидатов в 
депутаты представляют ту или 
иную партию. Соответственно, 
по сравнению с выборами в 
парламент в 2008 году, умень-
шилось и число безальтерна-
тивных округов - с 16 до 4. А 
главное, к участию в выборах 
допущены 110 оппозиционе-
ров - как раз столько всего мест 
в Палате представителей.

Игры в либерализацию, ви-
димо, продолжатся и на этапе 
агитации, когда оппозиционе-
рам ненадолго предоставят 
право общаться с избирателя-
ми. Центризбирком (ЦИК) га-
рантировал всем кандидатам 
возможность агитировать бук-
вально с момента их регистра-
ции. Пожалуй, вот на этой ста-
дии либеральные вольности и 
закончатся.
Западня для оппонентов 

Режим Лукашенко надеется в 
очередной раз одержать «эле-
гантную победу», переиграв 
оппозиционеров, обещавших 
снять свои кандидатуры нака-
нуне голосования в знак про-
теста, если к тому моменту не 
будут выпущены на свободу по-

литзаключенные. Такое реше-
ние о досрочном снятии всех 
своих 35 кандидатов в депута-
ты уже приняла Объединенная 
гражданская партия (ОГП). Ана-
логичной тактики собираются 
придерживаться и Партия БНФ, 
от которой зарегистрировано 
30 кандидатов, а также кампа-
ния «Говори правду!» с 13 кан-
дидатами.

Но поскольку для белорус-
ской власти формирование по-
слушного парламента важнее, 
чем оценка избирательной 
кампании Брюсселем, политза-
ключенные пока останутся за 
решеткой в качестве заложни-
ков. Зато несколько десятков 
оппозиционеров досрочно и 
добровольно покинут пред-
выборную гонку, увеличив тем 
самым количество безальтер-
нативных округов, чем вос-
пользуются провластные кан-
дидаты. 

Либерализация 
откладывается

С учетом того, что среди 69 
тысяч членов участковых ко-
миссий всего 61 представитель 
оппозиционных партий, вы-
боры пройдут по заранее рас-
писанным властями ролям для 
всех участников. В том числе и 
для уже обвиненных в предвзя-
тости наблюдателей от ОБСЕ, и 
для российских политиков с их 
обещаниями «не дать Беларусь 
в обиду». Даже для белорус-
ских избирателей подобрано 
нужное амплуа - бессловесного 
исполнителя.

Европейских политиков, ко-
торые осенью будут наблюдать 
также и за парламентскими 
кампаниями на Украине и в Гру-
зии, на белорусскую сцену пока 
не зовут. Но не исключено, что 
сразу после выборов Минск 
пригласит их поучаствовать в 
своем очередном спектакле с 
названием «Хочу дружить с Ев-
ропой».

Наталья Макушина, 
DW.de

ВЫБОРЫ В ПАРЛАМЕНТ 
БЕЛАРУСИ - СПЕКТАКЛЬ 
С ИЗВЕСТНЫМ ФИНАЛОМ

ДЭМАКРАТЫЧНЫ РУХ

КАМПАНИЯ ПО ВЫБОРАМ В БЕЛОРУССКИЙ ПАРЛАМЕНТ ПРОХО-
ДИТ ПО ПЛАНУ ВЛАСТЕЙ. ПЕРВЫЙ ЕЕ ЭТАП ПОКАЗАЛ, ЧТО МИНСК 
ПРИВЫЧНО УПРАВЛЯЕТ ИЗБИРАТЕЛЬНЫМ ПРОЦЕССОМ С ПОМО-
ЩЬЮ АДМИНИСТРАТИВНОГО РЕСУРСА, СЧИТАЕТ НАТАЛЬЯ МАКУ-
ШИНА. ПЕРВЫЙ ЭТАП ПАРЛАМЕНТСКОЙ КАМПАНИИ ПОКАЗАЛ, 
ЧТО МИНСК НЕ СОБИРАЕТСЯ ОТКАЗЫВАТЬСЯ ОТ ИСПОЛЬЗОВА-
НИЯ АДМИНИСТРАТИВНОГО РЕСУРСА ДЛЯ УПРАВЛЕНИЯ ИЗБИРА-
ТЕЛЬНЫМ ПРОЦЕССОМ. ДЕЙСТВУЯ ПО НАРАБОТАННОМУ ПЛАНУ, 
БЕЛОРУССКИЕ ВЛАСТИ ОБЕСПЕЧИВАЮТ ДОСТИЖЕНИЕ НУЖНЫХ 
ИМ ИТОГОВ ВЫБОРОВ В ПАЛАТУ ПРЕДСТАВИТЕЛЕЙ, КОТОРЫЕ СО-
СТОЯТСЯ 23 СЕНТЯБРЯ.

УСХОДНЯЯ СУСЕДКА

ЭКСПЕРТ: МІЛІНКЕВІЧ І НЕ МОГ ТРАПІЦЬ У ПАРЛАМЕНТ

«Справа ў тым, што 
аўтарытарны рэжым выкары-
стоўвае парламент і выбары 
для імітацыі дэмакратычнага 
працэсу, а таксама ў сваіх уну-
трырэжымных мэтах як, напры-
клад, ганаровае завяршэнне 
кар‘еры і гэтак далей. Пры такіх 
абставінах наяўнасць апазіцыі ў 
парламенце рэжыму проста не 
патрэбна», - адзначыў ён.

Паводле яго слоў, апазіцыя 
яшчэ ніколі не дамагалася по-
спеху на выбарах у Палату 
прадстаўнікоў. «Таму абсалютна 
не было ніякіх падставаў мерка-
ваць, што на гэты раз кагосьці 
пусцяць у парламент. Дарэчы, 
гэта ўжо далёка не першы вы-
падак, калі апазіцыя памылкова 
ацэньвае магчымасць абрання 
ў парламент», - сказаў Алесь 

Шамякін, прывёўшы ў прыклад 
2004 год.

«Распаўсюджанае меркаванне 
аб тым, што з‘яўленне апазіцыі 
ў парламенце будзе спрыяць 
урэгуляванню стасункаў з За-
хадам, таксама з‘яўляецца па-
мылковым, бо беларускія ўлады 
яшчэ ніколі не выкарыстоўвалі 
дадзеную магчымасць для ды-
ялогу з Захадам. Для рэжыму 

важней захаваць маналітнасць 
палітычнай сістэмы, што важна 
для стабільнасці аўтарытарнай 
улады. Куды больш верагод-
ным сцэнарам для пачат-
ку нармалізацыі адносінаў з 
Захадам з‘яўляецца вызва-
ленне палітвязняў, чым про-
пуск апазіцыі ў парламент», - 
падкрэсліў палітолаг.

Камісія Уручскай выбар-

чай акругі № 109 22 жніўня 
адмовіла ў рэгістрацыі ў якасці 
кандыдата ў дэпутаты лідару 
Руху «За Свабоду» Аляксандру 
Мілінкевічу. У акружкаме заявілі 
са спасылкай на крыміналістаў 
з міністэрства ўнутраных спраў, 
што больш за 15% сабраных 
палітыкам подпісаў аказаліся 
несапраўднымі.
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ІТАЛЬЯНСКІ БІЗНЭСМЭН МАШЫОЛА КАТУЛА, ЯКІ ПРАЖЫЎ 11 ГАДОЎ У 
БЕЛАРУСІ, РАСПАВЁЎ ПРА ТОЕ, ШТО Ў РЭЧАІСНАСЦІ ЧАКАЕ Ў НАШАЙ КРАІНЕ 
ЗАМЕЖНЫХ ІНВЕСТАРАЎ.

Усяго прэтэндэнтамі ў кандыда-
ты ў дэпутаты на 110 выбарчых акруг 
вылучаліся 494 чалавекі.

Тыдзень таму Ярмошына ў гутарцы 
з журналістамі выказала меркаван-
не, што колькасць прэтэндэнтаў на 
дэпутацкі мандат, якім будзе адмоўлена 
ў рэгістрацыі, можа стаць даволі знач-
най. Такім чынам, у рэгістрацыі канды-
датам у дэпутаты было адмоўлена кож-
наму чацвёртаму прэтэндэнту.

У большасці акруг рэгістрацыя 
кандыдатаў у дэпутаты адбылася 22 
жніўня. 

Рэкамендацыя правесці рэгістрацыю 
кандыдатаў у адзін дзень зыходзіла ад 
Цэнтрвыбаркама. Паводле слоў Ярмо-
шынай, «зарэгістраваць усіх кандыдатаў 
адначасова неабходна, каб ніхто не 
гаварыў, што хтосьці быў у няроўных 
умовах для правядзення агітацыі». 

Падрабязнасці аб выніках рэгістрацыі 
кандыдатаў у дэпутаты Ярмошына 
паведаміць на прэс-канферэнцыі 24 
жніўня.

Ужо вядома, што кандыдатамі ў 
дэпутаты зарэгістраваны 35 з 48 
прэтэндэнтаў Аб’яднанай грамадзян-
скай партыі, 30 з 33 — Партыі БНФ. У 
прыватнасці, этап рэгістрацыі паспя-
хова прайшлі лідары Партыі БНФ і АГП 
Аляксей Янукевіч і Анатоль Лябедзька, 
былыя дэпутаты парламента Валерый 
Фралоў і Уладзімір Навасяд, намеснікі 
старшыні Партыі БНФ Рыгор Кастусёў і 
Аляксандр Стральцоў. 

Не былі зарэгістраваны лідар руху 
«За Свабоду» Аляксандр Мілінкевіч, 
прадстаўнік кампаніі «Гавары праўду!» 
Міхаіл Пашкевіч і іншыя вядомыя 
апазіцыйныя палітыкі.

БелаПАН  

АДСЕЯЛІ КОЖНАГА 
ЧАЦВЁРТАГАЭКАНАМІЧНАЯ РЭФОРМА: 

МАРУДЗІЦЬ НЕЛЬГА?

Прыхільнікі паступо-
вых зменаў паказваюць на 
правальны расійскі вопыт 
- шокавую тэрапію Ягора 
Гайдара. З аднаго боку, іх 
меркаванне зразумела - у 
памяці беларусаў трыва-
ла заселі расійскія падзеі 
90-х гадоў: рэзкае падзенне 
ўзроўню жыцця, інфляцыя, 
забастоўкі шахцёраў і бан-
дытызм.

Але, з іншага боку, пра-
цэсы, якія праходзілі ў Расіі, 
маюць мала агульнага з 
мадэрнізацыяй. Па сутнасці, 
рэфармаванне эканомікі так 
і не было ажыццёўлена. Пра-
панаваныя рэформы былі 
альбо праведзены часткова, 
альбо і зусім не пачыналіся. 
Па сутнасці, тыя крокі былі 
накіраваны на пераход не 
да рынкавай эканоміцы, 
а да пераразмеркавання 
ўласнасці на карысць нека-
торых асоб.

Калі звярнуцца да 
еўрапейскага вопы-
ту, то хуткім шляхам 
мадэрнізацыі пайшлі 
такія краіны, як Польшча, 
Чэхія, Эстонія, з 1997 года 
да іх далучылася Славакія.

П а с т у п о в у ю 
мадэрнізацыю аддалі пе-
равагу Балгарыя і Румынія. 
Шмат у чым выбар гэтага 
шляху тлумачыўся бояззю 
урадаў страціць уладу з-за 
адмоўнай рэакцыі грамад-
ства на рэформы. Але, як 
аказалася, такая палітыка 
рэформаў у гэтых краінах 
ўспрымалася насельніцтвам 
найбольш балюча і 
негатыўна.

Атрымліваецца, што 
краіны, якія прайшлі хуткую 
мадэрнізацыю, апынуліся ў 
выйгрышным становішчы. 
Гэта пацвярджаецца словамі 
спецыяліста па пераходным 
эканомікам Андэрса Ослун-
да: «Вельмі многія выступалі 
за павольныя рэформы. 
Краіны, якія пачалі хуткія рэ-
формы, выйгралі ».

Цягнуць гуму - для 
Беларусі гэта раскоша
Акрамя ўсяго іншага, у 

Беларусі ёсць шэраг сваіх 
уласных фактараў, з-за якіх 
павольны шлях рэформаў 
можа прывесці да іх права-
лу.

Па сваёй сутнасці па-
ступовае рэфармаван-
не эканомікі магчыма 
толькі пры наяўнасці 
спрыяльных умоў: 
эканамічная стабільнасць, 
падтрымка рэформаў 

насельніцтвам і адсутнасць 
знешніх фактараў, якія 
негатыўна ўплываюць на 
мадэрнізацыю.

У Беларусі гэтыя ўмовы 
адсутнічаюць. Найбольш 
спрыяльны перыяд 
скончыўся ў сярэдзіне 90-х, 
зараз жа любая рэформа ў 
большасці выпадкаў будзе 
ўспрымацца негатыўна.

Самай балючай тэ-
май стане рэфармаванне 
сістэмы льгот і субсідый. 
Беларусы прызвычаіліся да 
таннага грамадскаму транс-
парту, недарагім паслуг 
ЖКГ, адносна бясплатнай 
медыцыне і дзяржаўным 
рэгуляванні коштаў.

Усё гэта шмат у чым за-
бяспечваецца таннымі 
энерганосьбітамі, якія 
Крэмль дае за саступкі. Ад-
нак хутка ўжо і саступаць 
будзе няма чаго, ці застануц-
ца тады танныя нафту і газ?

Расійскі біч
Менавіта нафтавае пы-

танне можа стаць адным з 
галоўных падстаў, каб пры-
няць хуткі шлях рэалізацыі 
пакета рэформаў. Масква 
стамілася ад пастаяннай гра-
шовай падтрымкі Беларусі. 
У апошні час намёкі аб 
неабходнасці рэфармаван-
ня беларускай эканомікі 
гучалі з вуснаў расійскіх 
кіраўнікоў неаднаразова.

Аднак пра якія менавіта 
рэформах ідзе гаворка - не-
зразумела. Пакуль каменем 
перапоны паміж Менскам і 
Масквой застаюцца пытанні 
прыватызацыі. Так, тэма 
зліцця МАЗа і КамАЗа, а так-
сама продаж беларускай 
калійнай галіны ў карысць 
Расеі застаюцца аднымі з 
галоўных у дыялогу паміж 
кіраўнікамі дзвюх краін.

Акрамя гэтага, расійскі 
пасол Аляксандр Сурыкаў 
неаднаразова ўздымаў 
пытанне аб увядзенні ў 
Беларусі расійскага рубля. 
У такой сітуацыі краіна фак-
тычна страціць эканамічную 
незалежнасць.

Да таго ж эканоміка са-
мой Расеі мае патрэбу ў 
рэформах, бо ў выпадку аб-
валу коштаў на нафту яна 
можа пайсці на дно. Аднак 
да рэальнай мадэрнізацыі 
расейскі ўрад прыступаць 
не спяшаецца.

Такім чынам, аб пера-
ходзе да паўнавартаснай 
рынкавай эканоміцы з да-
памогай Расеі казаць не 
прыходзіцца. Да таго ж, 

улічваючы цяперашняе за-
кручванне Крамлём гаек у 
палітычнай сістэме, няцяжка 
выказаць здагадку, што пра 
дэмакратызацыю Беларусі з 
дапамогай ўсходняй суседкі 
прамовы таксама ісці не 
можа.

У выпадку, калі 
мадэрнізацыя будзе 
праходзіць не па сцэнары 
Крамля, могуць узнікнуць 
вялікія праблемы. Для вяр-
тання Беларусі ў еўразійскі 
праект Масква можа вы-
карыстаць наяўныя ў яе 
рычагі ўздзеяння: танныя 
энерганосьбіты і доступ да 
рынку. Калі Расею не будзе 
ладзіць ход і напрамак рэ-
форм, Мінск можа страціць і 
тое, і іншае.

У такім выпадку 
паўстане неабходнасць 
хуткай пераарыентацыі 
знешняга гандлю і пошу-
ку новых партнёраў. Калі 
мадэрнізацыя будзе расцяг-
нутая, то вырашыць гэтае 
пытанне паспяхова не атры-
маецца.

Да таго ж эканоміка 
краіны і так неканкурэн-
таздольная: нізкая прадук-
цыйнасць працы, малы пра-
цэнт высокатэхналагічных 
вытворчасцей (цяпер у 
прамысловасці іх доля 
складае 4,4%) і адсутнасць 
інвестыцый. Паводле 
разлікаў Мінэканомікі, для 
развіцця прамысловага ком-
плексу неабходна 90 млрд. 
даляраў. Калі праводзіць 
рэформы павольна, то ад-
ставанне эканомікі Беларусі 
толькі пагоршыцца.

Таксама, акрамя знешніх 
прычын выбару хуткіх 
рэформаў, існуе шэраг 
ўнутраных. У Беларусі да-
статкова моцныя групы, 
якія не зацікаўлены ў рэ-
формах і ўсяляк будуць су-
працьстаяць пераходу да 
паўнавартаснай рынкавай 
сістэме: аграрнікі, кіраўнікі 
прадпрыемстваў і мясцовыя 
ўлады. Чым даўжэй будуць 
расцягнутыя рэформы, тым 
больш магчымасці саба-
таваць іх і паўплываць на 
вынік.

Вострай праблемай для 
Беларусі таксама з‘яўляецца 
пытанне ўцечкі мазгоў. 
Калі хутка не вырашыць 
сітуацыю, то наступствы 
апынуцца сумныя. Досвед 
трансфармацыі іншых краін 
дае нам магчымасьць пера-
канацца ў гэтым ...

Мікіта Бяляеў.

У АПОШНІ ЧАС ДЗЯКУЮЧЫ “ЕЎРАПЕЙСКАМУ ДЫЯЛОГУ АБ МАДЭРНІЗАЦЫІ З 
БЕЛАРУССЮ» ВЯДЗЕЦЦА ШМАТ РАЗМОЎ ПРА ТОЕ, ЯКІЯ ЗМЕНЫ ПАТРЭБНЫЯ КРАІНЕ, 
ЯК ІХ АЖЫЦЦЯЎЛЯЦЬ І ЯКІЯ ПРАБЛЕМЫ МОГУЦЬ УЗНІКНУЦЬ НА ШЛЯХУ РЭАЛІЗАЦЫІ 
РЭФОРМАЎ. ПРЫ ГЭТЫМ СЯРОД ЭКСПЕРТАЎ І АПАЗІЦЫЙНЫХ ПАЛІТЫКАЎ НЯМА 
АДЗІНАГА МЕРКАВАННЯ АБ ТЫМ, ЯК ПРАВОДЗІЦЬ ПЕРАЎТВАРЭННІ: ХУТКА АБО 
ПАСТУПОВА. ЦІ ТРЭБА СПЯШАЦЦА ПАВОЛЬНА?

КАНДЫДАТАМІ Ў ДЭПУТАТЫ ПАЛАТЫ ПРАДСТАЎНІКОЎ, ВЫБАРЫ ЯКІХ ПРОЙ-
ДУЦЬ 23 ВЕРАСНЯ, ЗАРЭГІСТРАВАНЫ 362 ЧАЛАВЕКІ, ПАВЕДАМІЛА СТАРШЫНЯ 
ЦЭНТРВЫБАРКАМА ЛІДЗІЯ ЯРМОШЫНА ВЕЧАРАМ 23 ЖНІЎНЯ Ў ЭФІРЫ ТЭЛЕ-
КАНАЛА «БЕЛАРУСЬ-1».

ПРАБЛЕМЫ РАЗВІЦЦЯ
ВЫНІКІ РЭГІСТРАЦЫІ

Аб няўдалым праекце «Біалеці Брэст»
- Змена майго менталітэту ў 

дачыненні да бізнесу ў Беларусі пачала-
ся з закрыцця буйнога інвестыцыйнага 
праекта кампаніі «Біалеці індустрыі». 
Я быў у той час генеральным дырэк-
тарам міжнароднага інвестыцыйнага 
праекта. Для яго рэалізацыі быў прапа-
наваны будынак радыётэхнічнага заво-
да. Спачатку прапанавалі цану 600 тыс. 
даляраў. Праз паўтара дня пералічылі 
і прапанавалі новую цану - 800 тыс. 
даляраў, а яшчэ праз некалькі дзён - 1 
млн. 200 тысяч. Інвестар пачаў нерва-
вацца. Тады яму прапанавалі вельмі до-
брае месца на «Цветатроне» - вялікі цэх. 
Але аказалася, што на гэтыя плошчы 
яшчэ раней знайшліся прэтэндэнты. Гэта 
было падобна на сітуацыю, выяўленую ў 
прымаўцы: пускаць пыл у вочы. Тады мы 
(я маю на ўвазе Брэст) згубілі «Біалеці». 
Франчэска Ранцоні перавёў свой бізнэс 
у Турцыю.

Там яму падарылі (!) будынак плош-
чай 20 тыс. кв. м. Яны сказалі: рабі што 
хочаш, але адкрый 500 працоўных 
месцаў. 

Пра кантэйнерны цягнік «Марка 
Пола экспрэс»

Праект па арганізацыі кантэйнер-
ных перавозак грузаў цягніком «Мар-
ка Пола» па маршруце Портагруара - 
Брэст стартаваў у сакавіку 2010 г. Але ён 
спыніўся на пачатковым этапе.

- На гэтым нясклаўшымся праек-
це італьянская лагістычная кампанія 
страціла 120 тыс. даляраў. Атрымала-
ся, што з Італіі гэты цягнік заўсёды ішоў 
поўны, а з Беларусі - заўсёды пусты. 
Чаму? Маё меркаванне: таму што ў Брэс-
це ёсць важныя людзі, якія з-за роднас-
ных сувязяў лабіруюць экспедыцыйныя 
фірмы. Калі загрузіць цягнік - фуры не 
працуюць. Думаеце, у Італіі гэтага не раз-
умеюць? Пасольства Беларусі ў Італіі дае 
такую статыстыку: у 2012 годзе экспарт 
Беларусі ў Італію павялічыўся ў 2,2 разы, 
а экспарт Італіі ў Беларусь - у 3,9 разы 
ў параўнанні з адпаведным перыядам 

мінулага года. Транспарціроўка ўсяго 
тавару дае 60 млн даляраў. Што, гэты та-
вар ідзе «пешкі»? Вядома, на фурах. Гэта 
пры тым, што перавозка тавару адной 
фурай з Італіі ў Беларусь, каштуе 4500 
еўра, а цягніком - 1,5 тыс. еўра. Усё гэта 
па меншай меры дзіўна, таму што любая 
дзяржава ў першую чаргу думае аб сваіх 
інтарэсах і ўжо потым - пра інтарэсы 
прыватных асоб.

Пра тое, як здзяйсняецца 
правасуддзе

Я ўжо больш за 10 гадоў жыву ў 
Беларусі, застаючыся грамадзянінам 
Італіі. Але да нядаўняга часу я не мог на-
быць тут ва ўласнасць кватэру, не маю-
чы пасведчання на жыхарства. Вырашыў 
ўрэгуляваць жыллёвае пытанне з дапа-
могай адной з супрацоўніц. Я аформіў 
куплю кватэры ў адным з новых дамоў 
на вул. Маскоўскай на яе імя. Гэта абыш-
лося мне ў 68 млн рублёў (у цэнах 2010 
г.).

Але затым гэтая жанчына ста-
ла сцвярджаць, што набыла кватэру 
на свае асабістыя сродкі, і вырашы-
ла яе прысвоіць. Я звярнуўся з заявай 
у пракуратуру аб прызнанні здзелкі 
несапраўднай. Разгляд доўжыцца больш 
за год.

У чэрвені гэтага года АУС 
Маскоўскага раёна Брэста паўторна вы-
нес пастанову аб адмове ва ўзбуджэнні 
крымінальнай справы. Гэта пастанова 
была адменена намеснікам пракурора 
Маскоўскага раёна Брэста. Нягледзячы 
на тое, што першапачаткова гэтая жан-
чына прызнала мяне ўласнікам гэтай 
кватэры, і на іншыя важкія, з майго пун-
кту гледжання, аргументы (у тым ліку 
матэрыяльнае становішча абодвух і яе 
ранейшую судзімасць, якую яна схавала 
ад усіх і ад міліцыі таксама), справа так 
і не зрушылася з мёртвай кропкі. Хоць, 
я мяркую, нягледзячы на крызіс і прына-
лежнасць канфліктуючых бакоў да той ці 
іншай дзяржавы, правасуддзе павінна 
адбыцца.

«Вячэрні Брэст».

ІТАЛЬЯНСКІ ІНВЕСТАР ПАКІДАЕ БЕЛАРУСЬ 
З-ЗА КАРУПЦЫІ І БЕЗЗАКОННЯ

ЗАМЕЖНЫЯ ІНВЕСТЫЦЫІ


